
عقد في مقر جامعة الدول العربية، مؤتمر صحافي تم خلاله إطلاق النسخة 
الاعمال  "رواد  وملتقى  الاعمال"  لريادة  العرب  "رالي  مسابقة  من  الثانية 
العرب"، بمشاركة الجهات المنظمة للفعاليتين المقرر عقدهما ضمن "إكسبو 
دبي 2020" خلال الفترة ما بين 11/10/2021 – 31/1/2022، وذلك 
وغرفة  العربية،  الدول  وجامعة  العربية،  الغرف  اتحاد  وتنظيم  إشراف  تحت 
تجارة وصناعة البحرين والاكاديمية العربية للتكنولوجيا والعلوم والنقل البحري، 

ومكتب اليونيدو للاستثمار والتكنولوجيا في البحرين.
وأشار أمين عام اتحاد الغرف العربية، خالد حنفي إلى "أهمية مسابقة "رالي 
العرب لريادة الأعمال"، بما يتيح لشباب الوطن العربي تقديم أفكار لمشاريع 
ناشئة والمنافسة على جوائز مالية، مما يساهم في تطوير المجتمع عن طريق 
أنّ  إلى  منوها  بهم".  الخاص  الدخل  مع رفع مستوى  التكنولوجية  مشاريعهم 
العديد من  أمام  السابقة سيحظون بفرص لعرض مشاريعهم  "المشاركين في 

أصحاب الشركات العالمية والمستثمرين".
وشدد على "ضرورة العمل على بناء اقتصاد عربي مستدام من خلال تشجيع 
ريادة الأعمال ومبادرات الشباب. إلى جانب دعم مراكز البحوث في الجامعات 
العربية واستحداث أقسام في الجامعات العربية تعنى بريادة الأعمال. فضلا 
عن تحفيز الاقتصاد العربي من خلال دعم المنشآت الصغيرة والمتوسطة عبر 

دعم الشباب العربي".
ورحّب أمين عام جامعة الدول العربية أحمد أبو الغيط، بتنظيم مسابقة "رالي 
العامة لجامعة الدول العربية  العرب لريادة الأعمال"، مبديا استعداد الأمانة 
إلى  داعيا  المسابقة.  تنظيم  نجاح  أجل  من  والتسهيلات  الدعم  كافة  لتقديم 

الترويج المكثّف للمسابقة من قبل الجهات المتعاونة في التنظيم. وكشف أبو 
الغيط عن تنسيق جامعة الدول العربية مع الجهات المنظمة لـ "اكسبو دبي 
2020" من أجل عقد مسابقة "رالي العرب لريادة الأعمال" خلال شهر فبراير 

)شباط( 2022، وأن تحظى الفعالية بالدعم الاستثنائي من أجل توفير فرص 
نجاحها لما تجسّده من أهمية على صعيد دعم الشباب العربي المبدع.

وتطرّق رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين، سمير عبد ౫ಋ ناس، إلى استعداد 
الغرفة للتعاون مع الفرقاء المنظمين للنسخة الثانية من مسابقة رالي العرب 

أسوة بالنسخة الأولى التي تم تنظيمها في مملكة البحرين عام 2019.
وكان استقبل أمين عام جامعة الدول العربية، أحمد أبو الغيط، في مقر جامعة 
الدول العربية في القاهرة، وفدا اقتصاديا عربيا ضمّ: أمين عام اتحاد الغرف 
العربية الدكتور خالد حنفي، رئيس اتحاد غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير 
عبد ౫ಋ ناس، نائب رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين خالد النجيبي، رئيس 
الغفّار،  عبد  إسماعيل  البحري  والنقل  والتكنولوجيا  للعلوم  العربية  الأكاديمية 

رئيس مكتب اليونيدو للاستثمار والتكنولوجيا في البحرين هاشم حسين.
وشهد اللقاء حضور الأمين العام المساعد للشؤون الاقتصادية السفير الدكتور 
العام المساعد ومستشار أمين عام جامعة الدول  كمال حسن علي، الأمين 
العربية السفير حسام زكي، مديرة الغرف العربية والأجنبية والمشتركة هدى 
كشتان، المستشارة الاقتصادية في اتحاد الغرف العربية الدكتورة سارة الجزّار، 

ومديرة إدارة العلاقات الاقتصادية بجامعة الدول العربية رحاب عز الدين.
المصدر )اتحاد الغرف العربية(

نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

النشرة اليومية للاتحاد
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إطلاق النسخة الثانية لجائزة "رالي العرب لريادة الأعمال"
خالد حنفي: بناء اقتصاد عربي مستدام بتشجيع ريادة الأعمال ومبادرات الشباب



A press conference was held at the headquarters of the Arab 

League, during which the Second Edition of the "Arab Rally 

for Entrepreneurship" and the "Arab Entrepreneurs" Forum was 

launched, with the participation of the organizers of the two 

events scheduled to be held within the "Dubai Expo 2020" during 

the period between 11/10/2021 - 31/1/2022, and that is under the 

supervision and organization of the Union of Arab Chambers, 

the League of Arab States, the Bahrain Chamber of Commerce 

and Industry, the Arab Academy for Technology, Science and 

Maritime Transport, and the UNIDO Office for Investment and 
Technology in Bahrain.

The Secretary General of the Union of Arab Chambers, Khaled 

Hanafi, pointed to the "importance of the Arab Rally for 
Entrepreneurship" competition, which allows the youth of the 

Arab world to present ideas for emerging projects and compete 

for financial prizes, thus contributing to the development of 
society through their technological projects while raising their 

level of income. Noting that "the participants in the previous 

will have opportunities to present their projects in front of many 

owners of international companies and investors."

He stressed "the need to work on building a sustainable Arab 

economy by encouraging entrepreneurship and youth initiatives. 

In addition to supporting research centers in Arab universities 

and creating departments in Arab universities concerned with 

entrepreneurship. As well as stimulating the Arab economy by 

supporting small and medium enterprises by supporting Arab 

youth."

The Secretary General of the League of Arab States, Ahmed 

Aboul Gheit, welcomed the organization of the "Arab Rally for 

Entrepreneurship", expressing the willingness of the General 

Secretariat of the League of Arab States to provide all support 

and facilities for the success of organizing the competition. He 

called for the intensive promotion of the competition by the 

cooperating bodies in the organization. Aboul Gheit revealed 

that the League of Arab States has coordinated with the 

organizers of the "Dubai Expo 2020" to hold the "Arab Rally 

for Entrepreneurship" competition during the month of February 

2022. And for the event to receive exceptional support in order 

to provide opportunities for success due to the importance it 

embodies in terms of supporting creative Arab youth.

The Chairman of the Bahrain Chamber of Commerce and 

Industry, Sameer Abdulla Nass, touched on the chamber's 

willingness to cooperate with the organizing parties for the 

second edition of the Arab Rally competition, similar to the first 
edition that was organized in the Kingdom of Bahrain in 2019.

The Secretary General of the League of Arab States, Ahmed 

Aboul Gheit, welcomed at the headquarters of the League of 

Arab States in Cairo, an Arab economic delegation that included: 

Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled 

Hanafi, Chairman of the Bahrain Chamber of Commerce and 
Industry, Sameer Abdulla Nass, Vice Chairman of the Bahrain 

Chamber of Commerce and Industry Khaled Al-Najibi, President 

of the Arab Academy for Science, Technology and Maritime 

Transport Ismail Abdul-Ghaffar, Head of the UNIDO Office for 
Investment and Technology in Bahrain, Hashem Hussain.

The meeting witnessed the presence of the Assistant Secretary-

General for Economic Affairs, Ambassador Dr. Kamal Hassan 

Ali, the Assistant Secretary-General and Adviser to the Secretary-

General of the League of Arab States, Ambassador Husam Zaki, 

the director of the Arab, Foreign and Joint Chambers Hoda 

Kashtan, the Economic Advisor at the Union of Arab Chambers, 

Dr. Sarah El-Jazzar, and the director of the Economic Relations 

Department at the League of Arab States, Rehab Ezz El-Din.

Source (Union of Arab Chambers)

Launching the Second Edition of the "Arab Rally for Entrepreneurship" Award

Khaled Hanafi: Building a Sustainable Arab Economy by Encouraging Entrepreneurship and Youth Initiatives



لـريــادة  الـدولــي  المنتـدى  د.خالد حنفي في  العربية  الغرف  اتحاد  أمين عام  شارك 
كونفرنس"،  "الفيديو  تقنية  عبر  عقد  الذي  )تجسير(،  الاجتماعية  الأعـمـــال 
الشبكة  - عضو  )تجسير(  الدولية  المجتمعية  الأعمال  ريادة  برنامج  من  بتنظيم 
الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية بالتعاون مع المركز العربي الدولي لريادة الأعمال 
التابع  والتكنولوجيا  الاستثمار  ترويج  ومكتب   )AICEI( البحرين   والإستثمار- 

.)ITPO( لمنظمة الأمم المتحدة للتنمية الصناعية – البحرين
وركز الدكتور حنفي في مداخلته على أهمية ريادة الأعمال الاجتماعية للمؤسسات 
المتزايدة  والأهمية  المرحلة،  لتحديات  الاستجابة  في  ودورها  الرقمنة  عصر  في 
لرأس المال الاجتماعي في تشكيل هدف مؤسسات القطاع الخاص، وفي توجيه 
علاقاتها مع أصحاب المصلحة، كما في التأثير على نجاحها النهائي أو فشلها. 
وأكد أن هذا النموذج الجديد للأعمال يمثل محورا أساسيا لمستقبل الأعمال ولتعزيز 
التنمية الاقتصادية والاجتماعية، خصوصا مع تصاعد  القطاع الخاص في  دور 

التحديات الوبائية والمناخية والإنسانية.
وأضاف أن أزمة كوفيد19- المستمرة سرعت استخدام التكنولوجيا الرقمية والحلول 
الابتكارية التي وفرتها، وخصوصا الـ "fintech" التي دعمت الشمول المالي في 

العديد من الدول العربية. 
وأشار إلى مبادرات اتحاد الغرف العربية في مجال ريادة الأعمال الاجتماعية، ولا 
سيما مسابقة رالي العرب التي تم إطلاق النسخة الأولى منها عام 2019 كما سيتم 

إطلاق النسخة الثانية منها عام 2021.
المشاريع  لتحويل  الرقمنة  "متطلبات  حول  للمنتدى  الأساسي  الموضوع  وتمحور 

الاجتماعية الرائدة إلى فرص ناجحة".
كذلك تناول المنتدى المواضيع التالية: أهمية ريادة الأعمال الاجتماعية للمؤسسات 
الاقتصادي  التعافي  مرحلة  لتحديات  الاستجابة  في  ودورها  الرقمنة  عصر  في 

الأعمال  لريادة  الملائم   )ECOSYSTEM( البيئي  النظام  كورونا،  جائحة  من 
الاحتضان  وأنظمة  التكنولوجي  والرابط  للتمويل  الوصول  وآليات  الاجتماعية 
والمسرّعات، ريادة الأعمال الاجتماعية ودورها في الاستجابة للتحديات في مرحلة 
الحكومية  الشركات  على  التركيز  غلى  بالإضافة  الاقتصادي.  التعافي  بعد  ما 
الاجتماعية  العمل  ريادة  نجاح  يحقق  عصرياً  نموذجاً   "PPP" الخاص  والقطاع 
الرقمنة  للتحول الرقمي، وأهمية ريادة الأعمال الاجتماعية للمؤسسات في عصر 
كورونا،  جائحة  من  الاقتصادي  التعافي  لمرحلة  للتحديات  الاستجابة  في  ودورها 
البيئة الرقمية لتنمية ريادة الأعمال والافكار الإبداعية والمبتكرة للمشاريع الاجتماعية 

الناشئة في مرحلة التحول الرقمي.
الأجندة  مع  الاجتماعية  الأعمال  ريادة  استراتيجية  موائمة  المشاركون  ناقش  كما 
العالمية للتنمية المستدامة. إضافة إلى مسألة تحويل "الشركات الناشئة" من مرحلة 
الفكرة إلى مرحلة تحقيق الأرباح والأثر عبر استثمار الوسيط الرقمي. بالإضافة إلى 
المرجعيات المعيارية في قياس أثر العائد من مشروعات ريادة الاعمال الاجتماعية.

كما هدف المنتدى إلى تعزيز الوعي بقطاع ريادة الأعمال الاجتماعية والمشاريع 
الأعمال  ومسرعات  حاضنات  من  وتقنية  أساسية  تحتية  بنية  إيجاد  الاجتماعية، 
لضمان  الحلول  من  مجموعة  تطوير  الاجتماعية،  المنشآت  الاجتماعية لإطلاق 
دعم وتمويل المشاريع الاجتماعية الواعدة، تطوير قدرات رواد الأعمال الاجتماعيين 
للتواصل عبر الإنترنت بين رواد  إيجاد منصة  العلاقة،  العرب والمؤسسات ذات 
الأعمال والمستثمرين في مجال الأثر الاجتماعي، وعقد شراكات لتطوير وتوجيه 
الحاحا،  الأكثر  المشكلات  بتسوية  تضطلع  التي  الاجتماعية  الأعمال  وتمويل 
للشباب  وأخلاقية  سليمة  تجارية  بممارسات  اجتماعية  شركات  إطلاق  وتشجيع 

العربي.
المصدر )اتحاد الغرف العربية(

اتحاد الغرف العربية يشارك في المنتـدى الـدولــي لـريــادة الأعـمـــال الاجتماعية )تجسير(



The Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. 

Khaled Hanafi, participated in the International Forum for 
Social Entrepreneurship (Tajseer), held via "video conference" 

technology, organized by the International Community 

Entrepreneurship Program (Tajseer) - Member of the Regional 

Network for Social Responsibility in cooperation with the 

Arab International Center for Entrepreneurship and Investment 

- Bahrain (AICEI) and the Investment and Technology 

Promotion Office of the United Nations Industrial Development 
Organization - Bahrain (ITPO).

Dr. Hanafi focused in his intervention on the importance of social 
entrepreneurship for enterprises in the era of digitization and its 

role in responding to the challenges of the stage, and the increasing 

importance of social capital in shaping the goal of private sector 

enterprises, in directing its relationships with stakeholders, as in 

influencing its ultimate success or failure. He stressed that this 
new business model represents a fundamental axis for the future 

of business and for strengthening the role of the private sector in 

economic and social development, especially with the escalation 

of epidemic, climatic and humanitarian challenges.

He added that the ongoing Covid-19 crisis accelerated the use 

of digital technology and the innovative solutions it provided, 

especially the "fintech" that supported financial inclusion in 
many Arab countries.

He referred to the initiatives of the Union of Arab Chambers in 

the field of social entrepreneurship, especially the Arab Rally 
competition, the first version of which was launched in 2019, 
and the second edition of which will be launched in 2021.

The main theme of the forum revolved around "digitization 

requirements for transforming pioneering social projects into 

successful opportunities".

The forum also dealt with the following topics: The importance 

of social entrepreneurship for enterprises in the era of digitization 

and its role in responding to the challenges of the economic 

recovery phase from the Corona pandemic, ECOSYSTEM, 

an ecosystem conducive to social entrepreneurship, access 

mechanisms for financing, technology connectivity, incubation 
systems, and accelerators, Social Entrepreneurship and its role in 

responding to challenges in the post-economic recovery phase.

In addition to the focus on government companies and the 

private sector "PPP" as a modern model that achieves the 

success of social entrepreneurship for digital transformation, and 

the importance of social entrepreneurship for enterprises in the 

era of digitization and its role in responding to the challenges 

of the economic recovery phase of the Corona pandemic, the 

digital environment for the development of entrepreneurship and 

creative and innovative ideas for social projects emerging in the 

stage of digital transformation.

Participants also discussed the alignment of the social 

entrepreneurship strategy with the global agenda for sustainable 

development. In addition to the issue of transforming "start-ups" 

from the stage of the idea to the stage of achieving profits and 
impact through investing in the digital medium. In addition to 

standard references in measuring the return impact of social 

entrepreneurship projects.

The forum also aimed to enhance awareness of the sector of 

social entrepreneurship and social enterprises, and to create basic 

and technical infrastructure such as social business incubators 

and accelerators to launch social enterprises, developing a set 

of solutions to ensure support and financing of promising social 
projects, developing the capabilities of Arab social entrepreneurs 

and related institutions, creating a platform for online 

communication between entrepreneurs and investors in the field 
of social impact, and the conclusion of partnerships to develop, 

direct and finance social businesses that solve the most urgent 
problems, and to encourage the launch of social companies with 

sound and ethical business practices for Arab youth.

Source (Union of Arab Chambers)

The Union of Arab Chambers participates in the International Forum for Social Entrepreneurship (Tajseer)


